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ٕذفذ ٕزٓ اىذّساسخ اىٚ اىنشف ػِ طجٞؼخ اىؼلاقخ ثِٞ دسجخ ٍؤسسٞخ 

ٍِ ٗجٖخ ّظش  ،أصٍبد اىزَْٞخ اىسٞبسٞخ فٜ الأسدُ الأحضاة اىسٞبسٞخ ٗحوّ

أػضبء ٕٞئخ اىزذسٝس فٜ أقسبً اىؼيً٘ اىسٞبسٞخ فٜ اىجبٍؼبد الأسدّٞخ، حٞث 

َّب ٝجَغ ثِٞ الأسي٘ة ب ػيًَّسزخذٍذ اىذّساسخ ٍْٖجًا  ؛ٜ ٗالأسي٘ة اىْظشٛاىن

ّ٘ ىجَغ اىجٞبّبد ّذ ػّْٞخ اىذّساسخ ثأسي٘ة اىَسح اىشبٍو ىَجزَغ اىذّساسخ، ٗرن

ً٘ا، َٝثيُ٘ ٍب ّسجز10ٍِٔ) ، ٗرٌ %( ٍِ ٍجزَغ اىذّساسخ 81.48) ( ػض

رط٘ٝش اسزجبّخ خبصخ ىجَغ اىجٞبّبد اىَٞذاّٞخ، ٗرٌ رط٘ٝشٕب ثبلاسزْبد إىٚ 

ب ثبسزخذاً ٗرٌ ٍؼبىجخ ثٞبّبد اىذّساسخ إحصبئًّٞصيخ، اىذّساسبد اىسّبثقخ راد اى

حٞث أظٖشد اىْزبئج  ؛(V. 24 SPSS)اىجشّبٍج الإحصبئٜ ىيؼيً٘ الاجزَبػٞخ 

 ،ٗج٘د ػلاقخ طشدٝخ ٍ٘ججخ ثِٞ اىذسجخ اىنيٞخ ىَؤسسٞخ الأحضاة اىسٞبسٞخ

 أصٍبد اىزَْٞخ اىسٞبسٞخ فٜ الأسدُ، ٗاىَسز٘ٙ اىنيٜ ىقذسح الأحضاة ػيٚ حوّ

ٗفٜ  .غ الأحضاة اىسٞبسٞخ الأسدّٞخ ثَسز٘ٙ ٍز٘سط ٍِ اىَؤسسٞخٗمزىل رَزّ

أصٍبد  غ الأحضاة الأسدّٞخ ثَسز٘ٙ ٍز٘سط ٍِ اىقذسح ػيٚ حوّرزَزّ ،اىخزبً

ٍبّخ اىؼبٍخ اىزَْٞخ اىسٞبسٞخ فٜ الأسدُ، ٗقذ أٗصذ اىذّساسخ ثَب ٝيٜ: ػيٚ الأ

خ أحضاثٖب ٍِ خلاه ىلأحضاة الأسدّٞخ أُ رؼَو ػيٚ سفغ ٍسز٘ٙ ٍؤسسٞ

ف ٍغ ٗاىزنّٞ ٔ،ٗرَثٞو ٍطبىج ،ىٚ اىَ٘اطِ فٜ جَٞغ ثقبع الأسدُإاى٘ص٘ه 

اىَسزجذاد ػيٚ اىسبحخ الأسدّٞخ، مَب ٝجت ػيٚ الأحضاة اىسٞبسٞخ أُ رشبسك 

أصٍبد اىزَْٞخ اىسٞبسٞخ ٍِ خلاه ٗضغ خطط ٗحي٘ه  اىحنٍ٘خ الأسدّٞخ فٜ حوّ

ٝجت ػيٚ اىحنٍ٘خ الأسدّٞخ ٍشبسمخ  ٗأخٞشًا، .الأسدُ ٔثذٝيخ ىيؼقجبد اىزٜ ر٘اج

خ ىيَ٘اطِ ٞالأحضاة اىسٞبسٞخ فٜ اىشؤُٗ اىسٞبسٞخ ٗالاقزصبدٝخ ٗالاجزَبػ

ىَب ىٖب ٍِ قذسح ػيٚ أضفبء اىششػٞخ ػيٚ اىقشاساد اىحنٍ٘ٞخ ٗ رَثٞو  ؛الأسدّٜ

 اىَ٘اطِْٞ. 

.التنمية  ،أزمات ،الأحزاب السياسية، الكلمات المفتاحية: المؤسسية
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Study by Anne Baylouny (2005) Jordan’s New “Political Development” Strategy  , Middle East Research and 

Information Project:  

Study by Mohammed Hussainy (2012) The State’s Contribution in Financing ,Political Parties in Jordan. 
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Abstract 

The relationship between institutionalism degree in political parties and 

solving the crises of political development in Jordan from the perspective of 

the faculty members in the departments of political sciences in the Jordanian 

universities

By Khaled Fayez Alkaraki 

And Radwan Mahmoud Al-Majali 

This study aimed to identify the nature of the relationship between institutionalism degree 

in political parties and solving the crises of political development in Jordan from the 

perspective of the faculty members in the departments of political sciences in the Jordanian 

universities. The study used a scientific approach that combines both quantitative and 

theoretical methods in order to collect data by employing the comprehensive survey approach. 

The study sample consisted of (53) faculty members, representing (85.48%) of the total study 

population. To collect the field data, a questionnaire was developed based on the relevant 

previous studies. The collected data were analyzed statistically by using (SPSS V.24). The 

results showed that there is a positive relationship between the total degree of political parties' 

institutionalism and the total level for the parties' ability to solve the crises of political 

development in Jordan. The results revealed that the Jordanian political parties enjoy a medium 

level of institutionalism, and thus these parties have a medium level concerning their ability to 

solve the crises of political development in Jordan.  

In the light of the results, the study recommended the necessity of urging the secretariat of 

the Jordanian parties to raise the level of institutionalism among parties by reaching citizens in 

all the parts of Jordan, representing their demands, and adapting with the developments in the 

Jordanian State. Also, political parties should involve with the Jordanian government in solving 

the crises of political development by setting alternative solutions and plans for the challenges 

that face Jordan. Furthermore, the Jordanian government should involve the political parties in 

the social economic and political affairs of the Jordanian citizen due to their ability to give 

legitimacy to the governmental decisions and represent citizens. 

Key words: institutionalism, political parties, development crises. 
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